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Editorial 

Liberečané zaplatí jednou ročně 
Liberečané by měli od příštího roku platit za 

sběr a likvidaci komunálního odpadu jen jed-
nou ročně, vždy do 31. března příslušného 
roku. Dosud lidé platili paušál 492 Kč ve dvou 
splátkách, vždy po uplynutí pololetí. Radnice 
cenu poplatku nezměnila, od jednorázového 
placení si ale slibuje úsporu nákladů. Jen vy-
tištění a rozeslání složenek přijde na čtvrt 
milionu korun. Návrh musejí schválit zastupi-
telé. Nová vyhláška, která by měla začít platit 
od ledna, osvobozuje od poplatku majitele 
rekreačních objektů na území města.  

Konec odpadu z Chvaletic  
Ve vyškovské spalovně skončily 25. října 

poslední čtyři tuny nebezpečného odpadu ze 
skladu u Chvaletic na Pardubicku. Specializo-
vaná firma Dekonta z něj odvezla celkem  
23 sudů s látkou merkaptan, jehož výpary jsou 
při vyšších teplotách výbušné. Ve Chvaleticích 
bylo v polovině loňského června nalezeno 
rozsáhlé skladiště nebezpečných chemikálií  
v bývalém průmyslovém areálu. Náklady 
spojené s likvidací nebezpečných látek ze 
skladu se odhadují na 30 mil. Kč.  

Hradec Králové zdraží odvoz   
Lidé v Hradci Králové zaplatí v příštím roce 

za odvoz popelnic 500 Kč, to je o 20 Kč více 
než dosud. Zdražení radnice zdůvodnila ros-
toucími náklady na svoz a likvidaci odpadů. 
Zvýšení ceny schválilo zastupitelstvo města. 

Nová koncepce poplatků za nakládání s odpady 
Novela zákona o odpadech, která by měla být 

připravena do konce tohoto roku, obsahuje také 
oddíl týkající se poplatků za nakládání s odpa-
dy. Náměstkyně ministra a ředitelka sekce 
ekonomiky a politiky životního prostředí Ing. 
Rut Bízková  říká: 

V návrhu se pravomoci i odpovědnost do 
značné míry přenášejí na kraj, 
protože platí, že by se s odpady 
mělo nakládat co možná v tom 
místě, kde vznikají. Proto chceme, 
aby poplatky za komunální odpa-
dy stanovovaly kraje a měly také 
největší podíl na výnosech. Po-
platky za energetické využití a 
nebezpečné odpady by byly pří-
jmem Státního fondu životního 
prostředí. 

Nově navrhujeme, aby obec, na 
jejímž území je skládka, získala 
20 % z poplatku a kraj zbývajících 80 %. 
Chceme tím napravit jistou nerovnováhu, kdy 
obce, které mají na katastru skládku, mají 
enormní příjmy z poplatků, ale další obce 
v regionu, rovněž dotčené skládkou, z ní žádné 
přínosy nemají stejně jako kraj, na jehož území 
skládka leží. Při tomto uspořádání nejsou před-
pokládané výnosy pro kraje zanedbatelné,  

odhadují se na 120 až 150 mil. Kč ročně. Pro-
středky by mohl kraj použít v několika násle-
dujících letech především na kofinancování 
projektů z Operačního programu životní pro-
středí, obecně pak na financování projektů na 
realizaci POH nebo jako volné prostředky 
například na odstraňování nelegálních skládek 

odpadů nebo likvidaci mimořád-
ných událostí v oblasti nakládání 
s odpady. 
Zároveň se stanovováním poplat-
ku mají kraje i kontrolní funkce. 
Samozřejmě jsou zachovány kont-
rolní funkce České inspekce život-
ního prostředí, ale až v druhé řadě 
za krajem – kdyby kraj z jakého-
koliv důvodu nemohl situaci 
zvládnout, nastoupila by inspekce. 
Poplatky jako součást novely zá-
kona o odpadech schválila porada 

vedení. Novela by měla být hotova do konce 
tohoto roku a v 1. pololetí 2008 musí projít 
úplným legislativním kolečkem, kde mohou  
v návrhu ještě nastat změny. Pokud vše půjde 
hladce, platit by měla od roku 2009.                

                                                           -  r e d  -  
(Celý rozhovor si můžete přečíst v časopise 

Odpady  11/2007.) 

Krátce 

Odpady 

 Čtěte odborný měsíčník  ODPADY 
 

 Nemusíte platit víc! 
 Nyní můžete na předplatném ušetřit.  
 Od ledna platí pro časopisy vyšší DPH, proto se jejich cena zvyšují.  
 Vy můžete zdražení předejít.  
 Stačí uhradit předplatné pro rok 2008 ještě letos a nemusíte platit víc.  

Informace o předplatném: tel. 800 11 00 22, predplatne@economia.cz  

 

Kolektivní systém ASEKOL vyhlašuje 
výběrové řízení na dopravce 

 

CO  
 

doprava zpětně odebraných elektrozařízení  
(především televizory a počítačové monitory)  

ze sběrných míst do zpracovatelských zařízení 
 

KDE 
 

35 logistických oblastí v rámci celé České republiky 
 

KDY  
 

výběrové řízení od 14. 11. do 28. 11. 2007 
spolupráce pro období let 2008 a 2009 

 

PŘIHLÁŠKA 
 

na www.asekol.cz vyplnit formulář  
„Dopravce – přihláška k výběrovému řízení“ 

odeslat do 13. 11. 2007 

Ačkoliv Evropská komise dosud neschválila operační program Životní prostředí, ministerstvo už 
přijalo 688 žádostí o čerpání. Státní fond životního prostředí (SFŽP), který evropské peníze spra-
vuje, počítá, že program bude schválen do konce roku a bude tak možné rozdělit 20 mld. Kč pro 
letošní rok. V první vlně žádostí, které se týkaly ochrany ovzduší, vody, odpadů, ekologického 
vzdělávání a obnovitelných zdrojů energie, žadatelé vyčíslili celkové náklady svých projektů na  
23 mld. Kč. Z toho 18,1 mld. Kč by mělo přijít z evropského fondu. Zhruba 70 % žádostí poslaly 
obce, 14 % žadatelů tvořili podnikatelé. O úspěšnosti projektů budou žadatelé z první vlny vyrozu-
měni nejpozději do tří měsíců. Otevřeno bylo nové kolo podávání žádostí. Zapojit se do něj mohou 
žadatelé s projekty na ochranu přírody a krajiny. Žádosti bude SFŽP přijímat od 19. 11. 2007 do 
31. 1. 2008. Z programu Životní prostředí může ČR obdržet v příštích  letech až 150 mld. Kč.  

O podporu z programu Životní prostředí je zájem 

http://odpady.ihned.cz/
mailto:predplatne@economia.cz
http://www.asekol.cz
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Pětina recyklovatelného odpadu  
Pražané vytřídí 17 % recyklovatelných slo-

žek komunálního odpadu. Od prosince 2004 
se začaly v Praze třídit kromě papíru, skla a 
plastů i nápojové kartony, čiré sklo a v rámci 
pilotního projektu i bioodpad. V srpnu 2005 
přibyl také systém zpětného odběru elektrood-
padu, který se nyní rozšiřuje o sběr vyslouži-
lých hraček a malých elektrospotřebičů ve 
školách a hračkářstvích.  

V centru Brna je málo kontejnerů  
Brňanům, kteří se snaží třídit odpad, chybějí 

kontejnery v centru města. Vyplynulo to  
z ankety, kterou na počátku října ve městě 
uskutečnili ekologové. Na informačních stán-
cích shromáždili na 400 podnětů, zhruba ve 
čtvrtině z nich si lidé stěžovali právě na nedo-
statek nádob na separovaný odpad v centru 
města, řekl náměstek primátora Martin Ander. 
V anketě si kromě malého počtu kontejnerů 
lidé stěžovali na nedostatečný servis v někte-
rých sběrných dvorech a také na to, že v Brně 
se třídí málo surovin.  

K. Vary zaostávají ve sběru baterií 
Karlovy Vary zaostávají ve sběru použitých 

baterií, loni jich tu lidé odevzdali 405 kg. Na 
jednoho obyvatele tak připadalo půl vrácené 
tužkové baterie. Průměr v Česku je ale jeden 
článek na osobu. Situaci má změnit zvýšení 
počtu sběrných míst a vytvoření jednotného 
systému sběru. Město se na tom dohodlo se 
společností Ecobat, která v ČR zajišťuje zpět-
ný odběr starých baterií.  

V Tanvaldu s kontejnery na textil 
Speciální kontejnery na tříděný textil přibu-

dou od listopadu na některých místech v Tan-
valdu na Jablonecku. V Libereckém kraji jde  
o pilotní projekt, který tanvaldská radnice 
realizuje ve spolupráci s firmou Dimatex CS, 
jež bude textil dál zpracovávat. Kontejnery 
získá radnice zdarma a ani svoz a zpracování 
textilu platit nebude. Věří, že se tím sníží i 
náklady na likvidaci komunálního odpadu.  

Nádoby na tříděný odpad   
Havlíčkobrodská radnice bude od listopadu 

dotovat nákup nádob na tříděný odpad, které 
budou rozmisťovány v domácnostech. Třídíl-
nou sadu košů mohou lidé od města pořídit za 
třetinu její ceny, tedy za 220 Kč. Město již 
obyvatelům přispívá na nádoby, v nichž lze 
kompostovat trávu a rozložitelný odpad z do-
mácností.  

Spor o skládku v Radlicích  
Provozovatel skládky stavební suti v Radli-

cích v Praze 5 se odvolal proti rozhodnutí 
magistrátu o jejím uzavření. Záležitost bude 
řešit ministerstvo životního prostředí.  

Služby v odpadovém hospodářství v roce 
2008 zdraží minimálně o 7,1 %. Tvrdí to vý-
konný ředitel České asociace odpadového hos-
podářství Petr Měchura. Důvodem pro růst cen 
budou především zvýšení dopravních nákladů 
a meziroční nárůst mezd, dodal.  
Česká asociace odpadového hospodářství 

(ČAOH), která sdružuje většinu soukromých 
firem v tomto oboru v ČR, 
nárůst nákladů v odpado-
vém hospodářství počítá 
každoročně, uvedl Měchu-
ra. „Pro rok 2008 půjde 
hlavně o zvýšení doprav-
ních nákladů především 
kvůli přimíchávání biopa-
liv do pohonných hmot a 
zavedení mýtného i pro 
silnice 1. třídy a o kom-
penzaci nárůstu průměrných mezd v podnika-
telské sféře,“ sdělil. V očekávaném růstu ná-
kladů nejsou započítány případné vlivy záloho-
vání jednocestných obalů, především tzv. PET 
láhví, o kterém uvažovalo ministerstvo životní-
ho prostředí. To by náklady odpadářských 

firem dále podstatně zvýšilo především v dů-
sledku investic do sběrných nádob a svozové 
techniky i kvůli výpadku zisků z prodeje tzv. 
PET-flakes a granulátu i kvůli nižší výtěžnosti 
tříděného sběru směsných plastů.  
Členy ČAOH je většina významných soukro-

mých odpadových firem, např. .A.S.A., ASP 
Služby, Aston, AVE CZ Odpadové hospodář-

ství, Becker, Compag, 
Ecorec Česko, IGRO, Ko-
vohutě Příbram nástupnic-
ká, LUX-PTZ, Purum, 
Remondis, Rumpold, Safi-
na, Transform Lázně Boh-
daneč, van Gansewinkel a 
přes 70 dalších odpadář-
ských společností.  
Výpočet ČAOH vychází  
z váženého průměru ná-

růstů cen odstraňování odpadů, výše mezd, cen 
dopravy, cen odpadových nádob a z očekávané 
inflace pro rok 2008. Vliv inflace je pro rok 
2008 započítán jen mírně nad očekáváním 
České národní banky, tedy ve výši 4,2 %, dodal 
Měchura. 

ČAOH: Služby v odpadovém hospodářství zdraží 

Zástupci městské firmy Spalovna a komunální odpady Brno (SAKO) podepsali smlouvu na mo-
dernizaci spalovny. Za 88 mil. eur, tedy asi 2,4 mld. Kč, ji má opravit francouzské konsorcium 
firem Siemens a CNIM. Vítěze soutěže potvrdili městští radní už v červnu, čekali však, až se  
k tendru vyjádří Úřad pro ochranu hospodářské soutěže. Podle něj byla soutěž v pořádku, řekla 
radní a předsedkyně představenstva SAKO Jana Drápalová. Dodavatele stavby i technologií vybra-
la komise až ve čtvrtém výběrovém řízení. Všechny předcházející soutěže byly zrušeny. Poslední 
se účastnily tři firmy. Provoz modernizované spalovny by měl být šetrnější k životnímu prostředí. 
Méně škodlivin budou obsahovat spaliny vystupující z nových kotlů a škvára, která při spalování 
vzniká, se bude třídit na frakce a využívat mimo jiné ve stavebnictví.  

Hlavní změnou bude to, že teplo vznikající při spalování odpadu bude sloužit k výrobě elektrické 
energie. V areálu spalovny se také vybuduje nová linka na třídění odpadu. Umožní, aby se v Brně 
třídilo více surovin, např. tetrapakové krabice. Náklady na modernizaci spalovny zaplatí z větší 
části Evropská unie, zbývající část peněz dají stát a město. Na opravách budou stavbaři a technolo-
gové pracovat za provozu. Po modernizaci bude kotel, který se do té doby užíval, odstaven.  

Spalovnu zmodernizují Siemens a CNIM 

Modelová kompostárna bioodpadů společ-
nosti CMC Náměšť, a.s., je v provozu od jara 
2006 a má tedy za sebou již druhou sezonu. Je 
zde provozována technologie kompostování  
v pásových hromadách na volné ploše, která je 
poměrně jednoduchá, pro 
dobré zpracování bioodpa-
dů však dostatečně účinná. 
Základem je vodohospo-
dářsky zabezpečená plo-
cha, na které je bioodpad 
založen podle receptury do 
pásových hromad o šířce  
3 m a výšce 1,5 m. Tyto 
hromady jsou pravidelně 
překopávány speciální 
technikou – traktorovým taženým překopáva-
čem kompostu, který odpad homogenizuje a 
provzdušňuje, takže vlastní proces komposto-
vání je podstatně urychlen. Při správném vede-
ní technologie je kompost stabilizovaný za  

4 týdny a po dalších 4 týdnech zrání jej lze 
uvádět na trh jako kvalitní organické hnojivo. 
Toto je k dispozici buď ve velkoprodeji přímo 
na kompostárně, nebo pro maloodběratele  
v zahradním centru firmy Habitat v Náměšti 

nad Oslavou. Zpracováván 
je především odpad z údrž-
by zeleně a zahrádek obča-
nů okolních obcí, ale také 
například tráva z údržby 
místního vojenského letiš-
tě. Zpracování bioodpadů 
je důležitou součástí strate-
gie snižování skládkova-
ných biologicky rozložitel-
ných odpadů, která je jed-

nou z priorit odpadového hospodářství ČR. Při 
kompostování je bioodpad přeměňován říze-
ným přírodním procesem na velice hodnotné 
organické hnojivo a navracen tak zpět do pří-
rodního koloběhu. 

Modelová kompostárna CMC Náměšť 

http://odpady.ihned.cz/
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Kontejnery na kartony od nápojů  
V Praze se zvyšuje počet kontejnerů na kar-

tony od nápojů. Zatímco ke konci loňského 
roku jich bylo 1660, letos už přibyly na dal-
ších 500 místech. Do konce roku by jich mělo 
být asi 2200. Množství vytříděných kartonů od 
nápojů roste. Před třemi lety připadala na 
jednoho obyvatele setina kilogramu kartonů, 
které skončily ve zvláštních kontejnerech. 
Předloni to bylo 0,15 kg a loni už 0,36 kg 
vytříděných kartonů na obyvatele.  

Nejvíc třídí obyvatelé Prahy-západ  
Ve středních Čechách nejvíce třídí odpad 

obyvatelé Prahy-západ. Naopak nejméně na 
ekologii myslí lidé na Mělnicku, Kolínsku a 
Nymbursku. Zejména na tyto regiony se za-
měří celokrajská informační a komunikační 
kampaň, jejímž cílem je přimět lidi k ekolo-
gickému chování, řekla Martina Vrbová ze 
společnosti EKO-KOM. 

Přísnější výběr poplatků za odpad 
Chebská radnice chce zpřísnit vybírání po-

platků za svoz komunálního odpadu. Chce tím 
omezit objem nedoplatků, které musí každo-
ročně řešit. Přispět k tomu má mimo jiné pla-
cení poplatku v jedné splátce místo dosavad-
ních dvou, řekl místostarosta Miroslav Plevný. 
Návrh musí ještě schválit zastupitelstvo. 

Elektrárna bude mít biokotel  
V roce 2010 chce elektrárna v Opatovicích 

nad Labem na Pardubicku spustit nový kotel 
na spalování biomasy a parní turbínu. Instalo-
vaný výkon elektrárny se zvýší ve výrobě 
tepla o 230 megawattů a v produkci elektřiny 
o 100 megawattů (MW), řekl mluvčí Internati-
onal Power Opatovice Petr Zadák.  

Německo má víc povolenek 
Evropská komise schválila požadavek ně-

mecké vlády na navýšení takzvaných kjót-
ských kreditů, které Němci budou moci využí-
vat mezi lety 2008 až 2012. Kjótské kredity 
podnikům umožňují získat navíc určitý počet 
emisních povolenek odměnou za to, že v ze-
mích třetího světa uskutečňují energeticky 
úsporné projekty.  

Povolenky jednotlivým státům určují, kolik 
mohou do ovzduší vypustit oxidu uhličitého 
(CO2), přičemž je dělí mezi jednotlivé prů-
myslové podniky. Navýšení kjótských kreditů 
by však podle expertů mohlo ovlivnit cenu 
povolenek na trhu. Německo mohlo podle 
původních propočtů získat kjótské kredity, 
které se oficiálně jmenují CER a ERU, nejvý-
še do 10 % celkové alokace, po zásahu Bruse-
lu se ovšem tato hranice posunula až na 20 %.  

Celková alokace představuje objem povole-
nek, kterých pro následujících pět let mají 
Němci k dispozici 453,1 milionů. Jedna povo-
lenka představuje jednu tunu emisí oxidu uhli-
čitého.  

Radnice Prahy 1 chce, aby kontejnery na tříděný odpad byly pod zemí. Podle jejího vedení by se 
tím zlepšil vzhled městské části. Pod zemí je zatím jen několik stanovišť. Radnice nyní zpracovává 
studii k možné výstavbě dalších podzemních míst pro kontejnery, řekl místostarosta Karel Koželuh 
(SNK ED). Pod zemí je už delší dobu stanoviště na Petrském náměstí. Zprovozněny zatím nejsou 
podzemní kontejnery ve Vodičkově ulici. Podle Koželuha se nyní podzemní stanoviště instaluje na 
rohu Václavského náměstí a Štěpánské ulice. Kontejnery na tříděný odpad jsou nyní v první měst-
ské části na 35 místech. „Ideální stav by byl dostat pod zem všechny,“ uvedl Koželuh. Studie pro-
věří 25-30 stanovišť. Výstavbu podzemních stanovišť ztěžuje to, že pod zemí vede řada inženýr-
ských síti. Náklady na jedno stanoviště se pohybují kolem milionu korun. 

Praha 1 chce dostat kontejnery pod zem  

Krajský soud v Hradci Králové odsoudil  
31. října k 6,5 roku vězení podnikatele Václava 
Etlíka, který je podle spisu odpovědný za vznik 
nelegálního chemického skladu v Libčanech na 
Hradecku. Rozsudek zatím není pravomocný, 
protože státní zástupce se proti němu na místě 
odvolal. Etlík byl obžalován z obecného ohro-
žení a nakládání s odpady. Hrozilo mu až 15 let 
vězení. Soud Etlíkovi také na 10 let zakázal 
podnikání v oblasti odpadů. Kraji, Hradci Krá-
lové a Libčanům má Etlík uhradit 7,5 milionu 
korun za náklady spojené s likvidací skladu. 
Pro uspokojení nároků Hradce 
Králové a Libčan soud také zajis-
til nemovitosti v Etlíkově majet-
ku. Etlíkovu žádost o propuštění 
z vazby soud zamítl.  

Etlík před soudem tvrdil, že 
zákony neporušil a na nakládání  
s odpady a nebezpečnými látkami 
měl povolení. „V areálu jsme 
nedělali nic protizákonného a vše 
bylo pod kontrolou úřadů,“ uvedl 
před soudem Etlík. Podle svého 
advokáta se zřejmě odvolá.  

Podle soudu Etlík skladoval 
chemické látky takovým způso-
bem, že pracovníkům skladu a zhruba 800 oby-
vatel Libčan hrozila v případě reakce látek i 
smrt. Soudkyně Jana Chládková připomněla, 
že nedaleko skladu se nacházela základní a 
mateřská škola.  

Soudkyně také poukázala na odpovědnost a 
spoluzavinění orgánů hradeckého kraje a města 
Hradec Králové, které podle ní neprováděly 
dostatečnou kontrolu. „Lze položit otázku, jak 
je možné, že měsíc před objevením skladu 
proběhne kontrola, která řekne, že je vše  
v pořádku,“ řekla soudkyně. Pozastavila se i 

nad tím, že příslušné orgány sklad v tomto 
místě vůbec povolily.  

Kontroly se podle soudkyně zabývaly jen 
malou částí skladu a další objekty s nebezpeč-
nými látkami nechávaly bez povšimnutí. 
„Kontroly byly předem ohlášené, byla to Po-
těmkinova vesnice,“ řekla soudkyně. Kraj ústy 
svého mluvčího Imricha Dioszegiho pochybení 
odmítl. „Způsob, jakým obžalovaný v Libča-
nech podnikal, kraj nepovolil,“ řekl mluvčí.  

Etlík podle obžaloby skladoval chemikálie 
nezákonným způsobem, látky byly uloženy  

v nevyhovujících obalech, nebyly 
zajištěny proti úniku a existovalo 
nebezpečí výbuchu či požáru. 
Státní zástupce Jan Vodička pro 
Etlíka požadoval trest kolem osmi 
let vězení. Soud podle Vodičky  
v rozsudku nezohlednil vysoké 
náklady spojené s likvidací skla-
du.  
Sklad v Libčanech policisté obje-
vili v dubnu 2006, pracovníci 
společnosti Dekonta následně do 
spaloven odvezli asi 600 tun to-
xických látek. Experti v bývalé 
továrně našli extrémně hořlavé 

látky, výbušniny či chemikálie s vysokým ob-
sahem těžkých kovů.  

Krajský úřad hradeckého kraje po ukončení 
likvidace, která stála přes 30 milionů korun, 
nechal zpracovat analýzu rizik znečištění. Z ní 
vyplývá, že půda v nelegálním skladišti je 
znečištěna ropnými látkami a těžkými kovy. 
Nebezpečné chemikálie však podle expertů 
nepronikly do podzemních vod ani studní  
v okolí areálu a lidem z obce nyní nehrozí 
žádné nebezpečí. Většinu peněz na likvidaci 
skladu dal stát. 

Podnikatel má jít za Libčany na 6,5 roku do vězení 

Ojeté pneumatiky by v budoucnu mohly zlepšit stav silnic. 
Směs drcené gumy a asfaltu má podle odborníků z Fakulty sta-
vební Vysokého učení technického v Brně dlouhou trvanlivost, 
dobře odolává účinkům mrazu i vody a snižuje hlučnost silniční-
ho provozu. Brněnští technici podnikají laboratorní zkoušky a 
přistoupili i k pokusům s praktickým využitím. Přimíchávání 
gumové drtě do směsí určených pro budování vozovek předsta-
vuje také ekologické využití pneumatik, řekli členové výzkum-
ného týmu. Pokusy s tzv. gumoasfaltem dělali i vědci v zámoří. 
Směsi se používají např. v Kalifornii. Laboratorní testy brněnských techniků ověřily, že povrchy  
s příměsí gumy jsou odolnější vůči deformacím, trhlinám a stárnutí obecně. Nevýhodou je větší 
pracnost a energetická náročnost výroby. Kvalitu gumoasfaltových povrchů nyní v praxi zkoušejí 
řidiči v okolí Karlštejna, kde je stavební firmy ve spolupráci s VUT na několika místech použily.  

Ojeté pneumatiky mohou zpevnit silnice, věří vědci  

http://odpady.ihned.cz/
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Mírnější limity pro emise u aut  
Evropský parlament nakonec zmírnil svůj 

původní návrh na omezení emisí u automobi-
lů. Původně europoslanci navrhovali omezení 
emisí oxidu uhličitého u nových aut na 120 g 
na kilometr do roku 2012, což kritizovali jak 
automobilky, tak členské státy jako nerealis-
tické. Konečný návrh, pro nějž zvedla ruku 
většina poslanců, počítá se snížením na 125 g 
CO2 na kilometr do roku 2015, tedy o tři roky 
později. Hlasování sice není pro automobilky 
zavazující, ale počítá se s tím, že výrazně 
ovlivní podobu legislativy, kterou v prosinci 
předloží Evropská komise.  

Opatření ve prospěch prostředí  
Francouzský prezident Nicolas Sarkozy 

slíbil uskutečnit řadu konkrétních opatření 
proti znečišťování životního prostředí. Ozná-
mil záměr zakázat ve Francii od roku 2010 
používání klasických žárovek. Slíbil také 
omezit další výstavbu silnic a rozšířit želez-
niční síť o 2000 kilometrů a tramvajovou síť 
ve městech o 1500 kilometrů. Dalším z kroků 
má být ekonomické zvýhodnění aut s nízkými 
emisemi skleníkových plynů v neprospěch 
větších znečišťovatelů. Prezident nařídil vy-
pracovat do roka plán snížení používání pesti-
cidů v zemědělství o 50 % v příštích 10 letech. 
Od roku 2010 by se měly stavět budovy jen 
podle nových kritérií s ohledem na nízkou 
spotřebu energie. Podle francouzského minist-
ra pro životní prostředí Jeana-Louise Borlooa 
je Francie schopna omezit spotřebu energie do 
roku 2020 o 20 % a v domech až o 38 %. Do 
stejného roku by se mohly emise skleníkových 
plynů v dopravě snížit o 22 %.  

Zpráva OSN Geo-4 
Za nástroj, který mohou použít politici  

v tlaku na využívání nových technologií, po-
važuje ministr životního prostředí Martin Bur-
sík zprávu Programu OSN na ochranu životní-
ho prostředí (UNEP) Geo-4. Souhrn informací 
o stavu životního prostředí konstatuje, že lid-
stvo má k dispozici důkazy o dosud nikdy 
nepozorovaných změnách prostředí na globál-
ní i místní úrovni. Změny způsobené globali-
zací nyní zasahují i ty nejizolovanější popula-
ce. Zprávu Bursíkův úřad přeloží do češtiny a 
bude šířit mezi zákonodárci. Nejvýznamnější 
je podle zprávy globální změna klimatu.  

Filmy s ekologickou tematikou  
Desítky amatérských i profesionálních 

snímků s ekologickou tematikou mohou zá-
jemci zhlédnout od 19. listopadu v Uherském 
Hradišti. Bude se zde konat 32. ročník me-
zinárodního ekologického festivalu „Týká se 
to také tebe“. Program slibuje vedle filmů i 
řadu výstav, besed, konferencí a přednášek.  

Malé obce budou muset od příštího roku 
zajistit přiměřené čištění odpadních vod podle 
platných předpisů. Půjde o obce do 2000 tzv. 
ekvivalentních obyvatel, které mají kanalizaci, 
ale nemají čistírnu odpad-
ních vod.  

Poslanecká sněmovna 
31. října zamítla návrh 
novely zákona o vodách, 
který měl obcím dát ještě 
tři další roky, po které by 
mohly vody vypouštět 
bez čištění. Uvedeným 
obcím hrozí, že od roku 
2008 nezískají nové po-
volení na vypouštění odpadních vod. Problém 
se týká asi tisícovky obcí z celé ČR. Nebudou 
totiž schopny dodržet limity znečištění stano-

vené nařízením vlády. Platnost dosavadních 
povolení vydaných do konce roku 2001 jim 
skončí v závěru roku. Odpůrci argumentují 
mimo jiné tím, že obce měly možnost do konce 

roku 2002 požádat o vý-
jimku, a ta by platila  
10 let. Odpůrcům také 
vadilo, že návrh novelizu-
je přechodná ustanovení. 
Navíc by prý byl demoti-
vační vůči obcím, které již 
problém začaly řešit samy 
a shánějí peníze na stavbu 
čističek. Poslanec Václav 
Mencl při projednávání ve 

druhém čtení řekl, že ministerstvo životního 
prostředí bude při úvahách o sankcích přihlížet 
k tomu, zda už začaly situaci řešit. 

Čištění odpadních vod v malých obcích nově 

Provozovatelé několika stovek výrobních 
zařízení, která vypouštějí nečistoty do životní-
ho prostředí, si nestihli vyřídit do konce října 
takzvané integrované povolení. Bez tohoto 
úředního dokumentu hrozí podnikům od listo-
padu mnohamilionové pokuty a v krajním 
případě i zastavení výroby na neschválené 
technologické jednotce. Některé firmy navíc 
vůbec nepožádaly o vydání povolení na desítky 
výrobních zařízení. 

„Podniky měly na 
podání příslušné žá-
dosti více než čtyři 
roky a byly na svoji 
povinnost a nutnost 
včasného podání opa-
kovaně upozorňovány. 
Přesto si řada provo-
zovatelů podala žádost 
pozdě a nepodařilo se 
jim získat platné inte-
grované povolení 
včas,“ řekl mluvčí ministerstva životního pro-
středí Jakub Kašpar. 

Pod režim integrované prevence v ČR spadá 
1850 až 1900 technologických jednotek. Kvůli 
tomu, že lze schválit více zařízení najednou, se 
počet potřebných povolení podle MŽP pohybu-
je kolem 1500. „Z našich informací vyplývá, 
že k říjnu 2007 si podala žádost naprostá větši-
na provozovatelů. Přes 75 % potřebných povo-
lení již bylo provozovatelům vydáno, což před-
stavuje okolo 1150 integrovaných povolení  
v právní moci. Nyní je na krajských úřadech 

řešeno 21 % žádostí,“ uvedl Kašpar. Podle 
údajů MŽP podniky do října vůbec nepodaly 
žádost na 50 až 80 výrobních zařízení, což 
představuje zhruba 4 % předpokládaných žá-
dostí. 

Vysoký počet neschválených žádostí, které 
jsou buď v povolovacím procesu, nebo nebyly 
podány, je podle údajů MŽP v oblasti velko-
chovů drůbeže a prasat, nakládání s odpady a 

zpracování kovů.  
„Nicméně je třeba říci, 
že většina žádostí byla 
podána a jsou nyní 
řešeny na krajských 
úřadech. Zcela mimo 
tento proces stojí  
v těchto oblastech 
minimum provozova-
telů,“ podotkl Kašpar. 
S provozovateli bez 
schváleného integrova-
ného povolení může 

od listopadu Česká inspekce životního prostře-
dí či hygienická stanice zahájit správní řízení, 
ve kterém podnikům hrozí až sedmimilionová 
pokuta. „Budeme ovšem přihlížet například  
k faktu, že má dané zařízení o integrované 
povolení zažádáno,“ upozornil Kašpar. Omeze-
ní nebo ukončení výroby na zařízení bez inte-
grovaného povolení podle něj připadá v úvahu 
pouze tehdy, pokud se prokáže, že provozova-
tel závažným způsobem poškozuje životní 
prostředí, způsobuje rozsáhlé materiální škody 
anebo ohrožuje veřejné zdraví. 

Podniky si nestihly vyřídit povolení  

Ekologie 
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